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  گفت وگو

وزير كش�ور در حاشيه س�ومين جلسه ستاد 
مديري�ت بحران كلانش�هر تهران با اش�اره به 
كاهش نزولات آسماني تأكيد كرد كه وضعيت 
آب پشت س�دهاي تهران خوب نيست و لازم 
اس�ت مردم در مصرف آب صرفه جويي كنند؛ 
هر چند  كمبود آب يكي از بحران هاي پيش روي 
شهر تهران اس�ت، اما مش�كلات اين شهر به 
همين موضوع محدود نمي ش�ود و شهر تهران 
با بحران هاي ديگ�ري نيز روبه رو اس�ت كه در 
اين خص�وص  بايد كارهاي زيادي انجام ش�ود. 
براي بررسي اين مسائل به سراغ مهدي بابايي، 
رئيس كميته ايمني و مديريت بحران ش�وراي 
اس�لامي ش�هر تهران رفتيم و با او در خصوص 
اقدامات انجام ش�ده براي مديريت بحران هاي 
ته�ران و كاره�اي لازم گفت وگ�و كرده اي�م  . 

كدام يك از بحران ها در تهران سابقه 
تكرار زيادي دارد؟

يكي از بحران هايي كه هميش��ه براي تهران يك 
تهديد به ش��مار مي آيد، بحران هاي طبيعي است 
و اين بحران ها هميشه يكي از دغدغه ها بوده است. 
بحراني كه در تهران تكرار شده موضوع سيل است 
ك��ه بالطبع اقداماتي ك��ه در دوره ه��اي مديريت 
مختلف شهري در تهران انجام شده در جهت مقابله 
با سيل بوده و وضعيت  تهران اكنون در اين حوزه 
قابل قبول اس��ت، به ش��كلي كه اكنون در تهران 
530 كيلومتر كانال زيرزميني طراحي و اجرا شده 
و اين يكي از اتفاقاتي است كه موجب شده تهران 
برابر خطرات سيل قابل مديريت باشد. مستحضر 
هستيد در سيل هايي كه در مردادماه اتفاق افتاد، 
بيشترين استاني كه درگير سيل شد، استان تهران 
بود ولي ش��هر تهران به تبع تمهيداتي كه در نظر 
گرفته شده بود، دچار حادثه اي در اين حوزه نشد و 
اين نشان دهنده اين است كه در اين عرصه اقدامات 

زيرساختي خوبي انجام شده است. 
اكنون وضعيت كم آبي تهران در چه 

شرايطي قرار دارد؟
به هر حال موضوع تغيير اقليم كه در كل دنيا مورد 
توجه است، بحران هايي را ايجاد مي كند و تهران را 
نيز تحت تأثير قرار داده است. يكي از اين بحران ها 
هم بحث كمبود آب اس��ت ك��ه در نتيجه كمبود 
بارندگي ها اتفاق افتاده و همين مسئله مي طلبد، 
نهادها و ارگان هاي مسئول به شكل جدي در عرصه 
مديريت آب ورود كنند. براساس خبري كه چند 
وقت پيش توس��ط مديريت آب  و فاضلاب تهران 
اعلام شد اگر بهينه س��ازي مصرف آب را با كمك 
مردم انجام ندهيم و بارندگي هاي��ي را در صد روز 
آينده نداشته باشيم، بحران آب در اين مدت براي 

تهران خيلي جدي تر مي شود. 
اعلام شده بود براي بدترين سناريو ها 
در اين خص�وص هم پيش بيني هايي 

انجام شده است.
تمهيداتي كه در چند س��ال اخي��ر در نظر گرفته 
شده موجب شده بحران آب كمي از تهران فاصله 
بگيرد، اگر به ياد داش��ته باش��يد، همين وضعيت 
بارندگي ها را حدوداً 20 س��ال پيش و ابتداي دهه 
هشتاد داشتيم كه تهران جيره بندي آب داشت و 
يك روز در ميان آب وصل مي شد، ولي الان با وجود 
اينكه بارندگي حتي نسبت به سال های اول دهه 
80 كمتر است، ولي هنوز بحراني در تهران نداريم 
كه يكي از دلايل آن پيشرفت شبكه فاضلاب تهران 
بوده است.  شبكه فاضلاب تهران بيش از 80 درصد 
پيشرفت داشته است، همين مسئله موجب شده كه 
حق آبه كشاورزي كه تا قبل از اين از سدهاي تهران 
تأمين مي شد توسط تصفيه خانه هاي آب  و  فاضلاب 
اطراف تهران تأمين شود و اكنون صرفاً آب سدها، 
جهت آب شرب استفاده مي شود،  اينها باعث شد 

امسال در تابستان دچار مشكل نشويم. 
به هر حال اكنون يكي از اولويت ها بهينه س��ازي 
مصرف آب است. ما در شوراي اسلامي شهر تهران 
روز يك شنبه طرحي را در دست بررسي داريم كه 
شهرداري تهران را ملزم مي كند لايحه بازچرخاني 
آب هاي سطحي و روان آب ها را ارائه كند؛ تا جايي 
كه مي توانيم در حوزه فضاي سبز برداشت آب هاي 
زيرزميني را به حداقل برسانيم و بتوانيم از روان آب ها 
براي آبياري فضاي سبز استفاده كنيم. اين طرحي 
است كه پيگيري مي شود و اگر بتوانيم اين حوزه 
را به نتيجه برس��انيم، كاهش برداش��ت آب هاي 
زيرزميني موجب مي شود هم خطر فرونشست را 
در تهران كاهش دهيم و همينطور اگر زماني لازم 
باشد برداشت آب زيرزميني انجام شود، براي آب 
شرب اين منابع را در اختيار شركت آب  و فاضلاب يا 

آب منطقه اي قرار دهيم. 
پيش بيني هزينه ه�اي اين طرح نيز 

شده است؟
الان ش��ركت آب  و  فاضلاب تمركز خ��ود را روي 
تصفيه فاضلاب شهر تهران گذاشته كه اين موضوع 
نيز 80 درصد پيشرفت فيزيكي داشته است. طي 
بررسي هايي كه انجام داديم در خصوص استفاده 
بهين��ه از روان آب ها تا به حال اق��دام جدي انجام 
نشده و اين مي طلبد ش��هرداري تهران به عنوان 
يكي از بزرگ تري��ن مصرف كننده هاي بزرگ آب، 
جهت فضاي س��بز اين اق��دام را انج��ام دهد و در 
بودجه خود آن را ببيند وگرنه ممكن است موضوع 
نگهداشت سرانه بالاي 16 متري كه تهران در حوزه 
فضاي سبز دارد با خطر مواجه ش��ود، بنابراين در 

اين طرح داريم شهرداري تهران را ملزم مي كنيم    
كه در قالب يك برنامه سه ساله برنامه عملياتي با 
چشم انداز 10 ساله دهد و به هر حال در بودجه هاي 
سنواتي هم اين اعداد و ارقام ديده شود. با هماهنگي 
انجام شده يك قسمتي از اين هزينه را شهرداري 
تهران و يك قسمت ديگر را شركت آب  و فاضلاب 

بايد تأمين كند. 
به هر ح��ال روان آب ها بايد مديريت ش��ود و اين 
530 كيلومتر كانال هاي آبي كه زير ش��هر تهران 
تعبيه شده مي تواند به عنوان يك منبع آبي پايدار 
براي آبياري فضاي سبز استفاده شود. تا الان اغلب 
اين آب ها را از زير تهران رد كرده، مديريت سيلاب 
كرده ايم، ولي اگر بتوانيم از اين آب ها بهره برداري 
بهينه داشته باشيم موجب مي ش��ود راندمان در 

حوزه آبياري بالا برود. 
از جمله اقداماتي كه در برنامه چهارس��اله چهارم 
داريم، اين است كه شهرداري تهران را الزام كرديم 
مكانيزاس��يون و راندمان آبياري را افزايش دهد و 
سرعت آن را در اين عرصه بالا ببرد تا ما بتوانيم با 
افزايش راندمان هم به نوعي مصرف آب را در تهران 

بهينه سازي كنيم. 
چه مقدار از آب   تهران در حوزه فضاي 

سبز استفاده مي شود؟
ميزان آبي كه در حوزه فضاي سبز استفاده می شود 
سالي 180 ميليون متر مكعب است كه از اين 180 
ميليون متر مكعب 130 ميليون متر مكعب آن از آب 
چاه هاست و بقيه از آب  تصفيه خانه ها، آب  قنات ها 
و همچنين روان آب ها استفاده مي شود. در يكي دو 
پارك جنگلي هم فقط از تصفيه خانه هاي پشت سد 
استفاده مي كنيم؛ يعني از آبي استفاده مي كنيم كه 
امكان استفاده شرب ندارد و تقريباً استفاده آب سد 

براي آبياري فضاي  سبز تهران را نداريم. 
در طرحي كه گفتم در ش��وراي ش��هر قرار است 
مطرح ش��ود، بايد س��رعت ش��هرداري تهران در 
استفاده از پساب تصفيه خانه ها افزايش پيدا كند، 
اما اين تصفيه خانه ها در اط��راف تهران قرار دارد و 
به همين دليل بايد از يك شبكه انتقال آب سنگين 
به داخل ش��هر استفاده ش��ود كه بايد در مورد آن 
هم بودجه هاي س��نواتي ديده ش��ود. همزمان ما 
مي خواهيم ش��هرداري تهران اس��تفاده از پساب 
صنعت��ي فاض��لاب را افزايش ده��د و هم تصفيه 
آب هاي سطحي را كه تا الان استفاده خاصي از آن 

نشده در دستور كار قرار دهد. 
يكي ديگر از موضوعاتي كه در بحث 
مديري�ت بح�ران ته�ران حياتي به 
نظر مي رسد، مسئله ساختمان هاي 
فرسوده و ناايمن اس�ت. يكسري از 
اي�ن س�اختمان های ناايمن توس�ط 

آتش نشاني پيش از اين اعلام شده بود، 
آنها به كجا رسيدند و چه برنامه اي در 

خصوص اين ساختمان ها داريد؟
در خصوص س��اختمان هاي ناايمني كه توس��ط 
س��ازمان آتش نشاني اعلام ش��ده بود، اغلب با اين 
رويكرد بود كه اين ساختمان ها در حوادثي مانند 
حريق ايمن س��ازي ش��وند و بر اين اس��اس 129 
ساختمان خيلي پرخطر شناسايي شده بود و قبل 
از اين مديريت شهري بيشتر به اخطار در مورد آنها 
اكتفا  كرده بود، اغلب هم مالكان خيلي به ش��كل 

جدي در حوزه ايمن سازي ورود نكردند. 
ما در شوراي اسلامي شهر تهران به شكل ويژه اين 
مسئله را در دس��تور كار قرارداديم كه شهرداري 
تهران با همكاري قوه قضائيه در حوزه ايمن سازي 
س��اختمان ها ورود كنن��د و همي��ن پيگيري ها 
موجب شده در اين يكسال اخير 10 ساختمان از آن 
129 ساختمان ايمن سازي شود و به شكل جدي 
داريم پيگيري مي كنيم كه اين 129 ساختمان را 
حداقل در مرحله اول تعيين تكليف كنيم و نسبت 
به ايمن س��ازي آنها اقدام ش��ود. مصوبه اي هم در 
شوراي اسلامي شهر تهران در دوره چهارم داشتيم 
و دستورالعملي را براي ش��هرداري تهران تدوين 
كرد ك��ه در خصوص ايمن س��ازي س��اختمان ها 
به چه نحو اقدام ش��ود و در صورتي ك��ه مالكان از 
ايمن سازي استنكاف كردند، در مرحله اول نسبت 
به اطلاع رساني عموم كه اين ساختمان ها ناايمن 
اس��ت، اقدام ش��ود، در مرحله بعدي با همكاري 
قوه قضائيه نسبت به قطع انشعابات آب، برق و گاز 
اقدام شود و در مرحله هاي انتهايي اگر مالك نسبت 
به ايمن س��ازي اقدام نكرد براي پلمب ساختمان 

اقدام شود. 
دو مورد پلمب س��اختمان تا به حال داشته ايم كه 
يكي از اين موارد همين چند ماه پيش، پاساژ آزاد 
در منطقه 11 بود كه هم موضوعات ناايمني در حوزه 
آتش نشاني  آن بس��يار جدي بود و هم موضوعات 
ناايمني كاربري داش��ت، مالك اق��دام تعميرات 
اساسي بدون نظارت مهندس ناظر انجام داده بود 
و از نظر سازه اي ساختمان وضعيت نگران كننده اي 
داشت، بنابراين ش��هرداري تهران بدون اغماض 
اين موضوع را در دس��تور كار ق��رار داد و با كمك 
قوه قضائيه نسبت به پلمب اقدام كرد؛ الان مالكان 
الزام شده اند يا نسبت به تخريب نوسازي اقدام كنند 
يا طرح ايمن س��ازي خود را با تأييد سازمان نظام 
مهندسي اعلام كنند تا ش��هرداري همكاري لازم 

را انجام دهد. 
اين موض�وع مهلت قانون�ي ندارد؟ 
چه زمان�ی قرار اس�ت اين مس�ئله 
ساختمان هاي ناايمن به پايان برسد؟

نكته اي كه وجود دارد اين اس��ت كه ما دچار يك 
ضعف قانوني در اين زمينه هستيم. قانوني كه در 
خصوص ايمن سازي ساختمان ها است مربوط به 
50 سال پيش است كه اصلًا در آن دوره موضوعات 
آتش نشاني خيلي مورد توجه نبوده است. يكي از 
دلايلي كه اين موضوع پيش��رفت نداشته همين 
خلأ قانوني است، ولي الان كه قوه قضائيه در جايگاه 
مدعي العموم ورود مي كند، توانسته ايم كار را پيش 
ببريم، البته همزمان هم در ش��ورا ي��ك كارگروه 
براي شناسايي خلأهاي قانوني تشكيل داده ايم تا 
بتوانيم طرحي را تدوين كنيم و از طريق ش��وراي 
عالي استان ها به مجلس ارائه دهيم تا اين خلأهاي 
قانوني را در قالب قوانين جديد پوشش دهيم. الان 
نمي توانم در خصوص تصوي��ب اين قانون تعيين 
زمان كنم.  خود من به عنوان مسئول كميته ايمني 
شوراي اسلامي شهر تهران براي اينكه اين موضوع 
با جديت پيگيري شود، تقريباً هر هفته در مناطق 
بيست ودوگانه حضور پيدا مي كنم و آخرين گزارش 
جلس��ات كميته ايمني و رس��يدگي به وضعيت 
ناايمني ساختمان ها را در دستور كار قرار داده ام و 
اميدوارم با سرعت بيشتري كار جلو رود كه حداقل 
تا يكسال آينده اين 129 ساختمان تعيين تكليف 
شود تا ما به سراغ دسته بندي ساختمان هاي ناايمن 
برويم، چون اين س��اختمان ها خيل��ي پرخطر و 
بحراني هستند و دسته بندي بعدي به ميان خطر 

و غيره تقسيم مي شوند. 
البته سياست ما در شوراي اس��لامي شهر تهران 
اين اس��ت كه بارويكرد پيش��گيرانه به موضوعات 
بپردازيم، الان يكي از الزاماتي كه پيگيري مي كنيم 
در برنامه چهارساله چهارم گذاشته شود، اين است 
كه داريم آتش نش��اني را به كاه��ش حوادث ملزم 
مي كنيم، يعني با اقدامات پيشگيرانه، فرهنگي و 
آموزشي كه براي ش��هروندان دارند، حوادث را در 
قالب يك برنامه ميان مدت كاهش دهيم تا به تبع 
آن بتوانيم تعداد ايس��تگاه هاي آتش نشاني را هم 
كاهش دهيم، چون وقتي حوادث كاهش پيدا كند 
ايستگاه هاي آتش نشاني نيز كاهش پيدا مي كند 
و هزينه هاي ش��هرداري نيز كاهش پيدا مي كند، 
در نتيج��ه آن بودجه اي كه در اي��ن حوزه مصرف 
مي شود، مي تواند در حوزه هاي توسعه و پيشرفت 
شهر مورد استفاده قرار گيرد. بر فرض الان اولويت 
شهر حمل ونقل است، مي تواند در خريد اتوبوس يا 

مترو صرف شود. 
در اين حوزه همينطور توجه وي��ژه اي به موضوع 
 HSB داريم و در زمان مديريت شهري جديد HSB
را ارتقا داديم و ذيل نظر شهردار تهران برديم، داريم 
ساختار س��ازماني آن را در مناطق بيست ودوگانه 
و ش��ركت ها پيگيري مي كنيم ك��ه توجه جدي 
به موضوعات ايمني ش��ود و در نتيجه آن كاهش 

حوادث را داشته باشيم. 
با توجه به خطر زلزله در شهر تهران در 
مورد بافت فرسوده چه كارهايي انجام 

شده است؟
نكته اي كه در اين خصوص وجود دارد لزوم يك 
تعامل گسترده با دولت است. بايد دولت هم پاي 
كار بيايد، صرفاً مديريت شهري تهران نمي تواند 
برای رفع دغدغه بافت فرس��وده ب��ه عنوان يك 
تهديد بزرگ براي حوزه ايمن س��ازي در مقابل 
زلزله اقدام كند. البته شهرداري تهران در جهت 
تشويق مالكان به تخريب و نوسازي با پيگيري كه 
داشته، توانس��ت مصوبه اي از كميسيون ماده  5  
بگيرد كه يك طبقه تشويقي به مالكيني مي دهد 
كه اقدام به تخريب و نوس��ازي در بافت فرسوده 
كنند و اين مشوق خوبي است براي اينكه مردم 
ترغيب ش��وند. از طرف ديگر م��ا از قبل مصوبه 
داشتيم كه تخريب و نوس��ازي در بافت فرسوده 
فاقد عوارض بود و مردم مي توانس��تند نس��بت 
به تخريب و نوس��ازي اقدام كنن��د، اما صرفاً اين 
تسهيلات موجب رشد ساخت  و  ساز در محلاتي 
كه بافت فرسوده دارند، نش��ده بود. بنابراين اين 
اقدام عملي را ش��هرداري تهران انجام داده تا با 
اين طبقه تش��ويقي قصد مالكان براي تخريب و 

بازسازي در شهر تهران تسريع شود. 
به هر حال مديريت شهري در دوره هاي مختلف 
اقدامات خ��ود را انج��ام داده اس��ت، طرح هاي 
تش��ويقي را ب��راي بافت ه��اي فرس��وده اعلام 
كرده اس��ت، اما آنگونه كه بايد س��رعت آن زياد 
نبوده اس��ت. هر چند در شوراي ش��هر فعلي هم 
طرح طبقه اضافي نيز پيش��نهاد شده است، ولي 
مي طلبد دولت با تس��هيلات ويژه اي كه در اين 

زمينه مي گذارد، اقدام كند. 
ما هم دغدغه بافت فرس��وده تهران را داريم و هم 
بافت ناپايدار و هر روز كه پيش  مي رويم، اين بافت 
فرسوده هم بيشتر مي شود، عمر ساختمان ها بالاتر 
مي رود. تعداد جوازهاي تخريب و نوسازي كه در 
تهران در حال صدور اس��ت يك پنجم جوازهايي 
است كه 10 سال پيش صادر مي شد و اين اتفاق 
ناخوشايند به دليل ركود در حوزه ساخت و ساز و 
بالا رفتن قيمت زمين و آپارتمان حادث شده است.  
در اينجا نياز است دولت با طرح هاي تشويقي كه 
مي گذارد، صنعت ساختمان سازي را از ركود خارج 
كند، چون به هر حال هر چند ش��هرداري تهران 
در حوزه قانونگذاري براي ساخت وس��از مي تواند 
تسهيل كننده باش��د، ولي اصل كار اقتصاد كلان 
در اين صنعت اس��ت كه بايد دول��ت در خصوص 

آن ورود كند. 

884984403سرويس اجتماعي
تهرانبا3بحرانمیجنگد

رئيس كميته ايمني و مديريت بحران شوراي شهر تهران در گفت و گو با »جوان«  وضعيت خشكسالي، بافت فرسوده
 و ساختمان های ناايمن پايتخت را تشريح كرد

حسین سروقامت

دخترك سر رسيد و پدر را ديد كه در حال شستن تشتك هاي 
سر نوشابه هاست!

دكتر مرتضي شيخ بود. او را مي شناسيد؟ 
درشكه اي ايستاد. پزشكي پياده شد و براي طبابت به خانه اي 
رفت. مرتضي ه�م كودكي مريض بود كه مادري بينوا داش�ت. 
موقع خ�روج مادرش به پزش�ك گفت پس�ر مرا ه�م معاينه 

مي كنيد؟ به تندي گفت:
-  مجاني طبابت نمي كنم!

چش�مان مادرش خيس ش�د و او با خدا پيمان بست، پزشك 
تهيدستان شود. 

درس خواند. پزش�ك ش�د و به سيستان و بلوچس�تان رفت. 
بيمارستاني تأسيس كرد و به مداواي بيماران پرداخت. اوقات 
بس�ياري نيز با موتورس�يكلت به خانه نيازمن�دان می رفت و 

درمانشان مي كرد. 
دكتر بعدها به زادگاهش مشهد برگشت. حق ويزيت نمي گرفت. 
مردم هر چه مي توانستند توي صندوق مي انداختند. بعضي ها 

پول نداشتند؛ تشتك هاي سر نوشابه ها را مي انداختند!
همان اول، قصه را لو دادم. نه؟!
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حكايتيكتصاحبصورتي!
گزارش »جوان«  از تحليل خانم نوروزی

 استاد فلسفه در كانادا
زنان عراقي وقتي در س�ال ۲۰۰3 در مقابل كاخ سفيد به نام آزادي 
زنان از تحريم و حمله نظامي امريكا عليه كشور شان حمايت كردند، 
ش�ايد فكرش را هم نمي كردند كه راه را براي كش�تن و رنج مردم 
عراق به دس�ت س�ربازان امريكايي هموار مي كنند! ح�الا اما آنها 
جز خزيدن در تاريكي و اميد به اينكه خودشان و فعاليت هايشان 
از خاطر مردم عراق پاك ش�ود، چ�اره اي ندارند. زنان�ي كه در دام 
»صورتي شويي« افتادند و فعاليت هاي مدني شان در راستاي تحقق 
اهداف سياس�ي و اقتصادي امريكا جعل و تصاحب شد. اين ماجرا 
حالا براي ما حكايت دوري نيست وقتي شعار »زن، زندگي، آزادي« 
را مي  شنويم و بسيج رسانه ها و حتي سلبريتي هايي همچون كيم 
كارداشيان و مگان ماركل را براي حمايت از چنين شعاري مشاهده 
مي كنيم، ناخودآگاه حكايت صورتي ش�ويي در ذهنمان مجس�م 
مي شود. به خصوص وقتي اخبار مرگ كودكان پروانه اي يا بيماران 
تالاسمي به واسطه نرسيدن داروهاي تحريمي به گوشمان مي رسد. 

زن، زندگي، آزادي پوششي صورتي براي اهداف پشت پرده اي است كه 
طراحان تئوري براندازي به دنبال آن هستند! شعاري با ظاهري جذاب و 
فريبنده كه به دنبال جذب و تحريك نيمه اي از بدنه جامعه است. درست 
همان نيمه اي كه امروز فارغ از حجابش��ان نيمي از كش��ور را در دست 
دارند؛ زنان پزشك، معلم، كارمند، شاعر، نويسنده وخانه دار  هستند و 
سمت و جايگاه  خودشان را از جامعه ايراني دارند و آمار حضور اجتماعي و 
توفيق هاي علمي، فرهنگي، اجتماعي و ورزشي شان نشان دهنده آن است 
كه اين نيمه جامعه نقش آفريني خود را دارد، اما اپوزيسيون خارج نشين 
و فعالان جريان هاي فمينيستي تحت لواي شعارهايي صورتي همچون 
»زن، زندگي، آزادي« به دنبال جريان سازي براي دستيابي به اهدافي 
همچون تحريم، جنگ، براندازي و تجزيه طلبي اند، اما اين نيمه از بدنه 
جامعه ايران آنقدر هشيار هست كه نگذارد به نام »زن، زندگي، آزادي« 

آزادي، زندگي و حتي زن بودنش را از او بگيرند!
   مفهوم رسانه اي پركاربرد

صورتي شويي ) Pink Washing ( از جمله مفاهيم پر كاربرد در تحليل 
رويداد هاي مرتبط با دنياي رسانه است كه اين روز ها بيش از گذشته از 
سوي محققان و تحليلگران حوزه سياست مورد استفاده قرار مي گيرد. 
صورتي شويي در يك حالت كلي به معناي استفاده از عناويني فريبنده 
و عوام پس��ند، صرفاً با هدف تحت الش��عاع قرار دادن برخي رفتار هاي 
غير انساني همچون جنايت عليه بش��ريت يا اقدامات منفعت طلبانه و 
سودا گرانه افراد يا گروهي خاص است. اين اصطلاح كه نخستين بار در 
صنعت پزشكي و در ارتباط مستقيم با فعاليت هاي تبليغاتي و بازار يابي 
شركت هاي بزرگ توليد دارو مورد اس��تفاده قرار گرفت، در سياست و 
تحولات اجتماعي به وضعيتي اشاره مي كند كه فرد، گروه يا جرياني به 
خصوص در لواي فعاليت هاي به ظاهر انسان دوستانه اي چون حفاظت از 
حيوانات در حال انقراض، توانمند سازي زنان سرپرست خانوار، حمايت 
از اقليت هاي قومي – مذهبي تلاش مي كنند تا اهداف مرموزانه و پنهاني 
دولتي خاص را پيگيري كنند يا اينكه بر جنايتي بزرگ سر پوش گذارند. 
امروزه اين مفهوم، مصاديق بيش��ماري در بين اپوزيسيون خارج نشين 
دارد؛ از جمله مسيح علي نژاد كه بس��ياري از كارشناسان، فعاليت هاي 
به اصطلاح ژورناليس��تي و رس��انه اي وي را مصداق بارز صورتي شويي 

مي دانند. 
 يك بازخواني و يك تلنگر

 نس��يم نوروزي، دانش آموخته فلسفه آموزش و اس��تاد مدعو دانشگاه 
كنكورديا درباره صورتي ش��ويي و مصاديق آن در سال 2019 طي يك 
سخنراني مفهوم صورتي شويي و ارتباط آن را با اپوزيسيون خارج نشين 
تبيين كرده است. صحبت هايي كه با شرايط كنوني جامعه و اغتشاشات 
اخير و سرنخ آن در ش��بكه هاي ماهواره اي فارس��ي زبان و اپوزيسيون 
خارج نشين همخواني زيادي دارد و بازخواني آن خارج از لطف نيست. 
بر اين اس��اس ژورنال ايرانيان كانادا كه رس��انه اي سياسي و اجتماعي 
براي انتشار و پوشش خبرها، گزارش ها و تحليل هايي است كه به نحوي 
زندگ��ي ايرانيان و به خصوص ايران��ي - كانادايي ه��ا را تحت تأثير قرار 

مي دهند، برشي از سخنان نوروزي را منتشر كرده است. 
  يك تصاحب صورتي

نوروزي كه زمين��ه تحقيقاتش در حيطه  فلس��فه   قاره اي و مش��خصاً 
در دو حيطه  زمان و اس��تعمار اس��ت و مقاله هاي��ش در مراكزي مانند 
انجمن فلس��فه  آموزش و دايره المعارف تحقيقات آموزش��ي آكسفورد 
چاپ شده اند، صورتي ش��ويي را اينگونه معنا مي كند:»تصاحب جعلی 
 فعاليت هاي مدني يك كشور در جهت تحقق اهداف سياسي و اقتصادي 

خاص كشوري ديگر.« 
اين استاد دانش��گاه كه عضو كميته انجمن فلس��فه آموزش براي سال 
2019  و مدي��ر گروه »مطالع��ات غير اس��تعماري« و همچنين رئيس 
كميته مقام زنان )2021- 2020( در همين انجمن اس��ت، با اشاره به 
فعاليت هاي به ظاهر فمينيستي برخي از فعالان خارج از ايران و با اشاره 
به كمپين هاي مس��يح علي نژاد به عنوان نمونه آش��كار صورتي  شويي 
مي گويد:  »نيمي از جمعي��ت ايران فارغ از اجبار يا تمايل به پوش��يدن 
روس��ري و حجاب هدف هايش��ان را دنبال مي كنند – اين افراد )زنان( 
پزش��كند، نويس��نده اند، ش��اعرند، جراحند، متخصصند، خانه دارند، 
كارگردانن��د، اس��تادند... و وراي همه اينها، متفكران��ي پيچيده اند كه 
صورتي شويي را تشخيص مي دهند و عليه آن واكنش نشان مي دهند.«

 به اعتقاد نوروزي، اين نوع فمينيسم جعلي در زير پوست خود ارزشي 
براي منافع مردم قائل نيست و عملًا منافع كشورهاي خاص و نهاد هاي 
قدرت طلب را كه حاميان مالي و رسانه اي اين نوع كمپين ها نيز هستند، 

تأمين مي كند. 
  توجيهي براي جنگ، تهاجم و فشار اقتصادي 

نوروزي كه زمينه  تحقيقاتش در حيطه فلس��فه قاره اي و مش��خصاً در 
دو حيطه  زمان و استعمار است و مقاله هايش در مراكزي مانند انجمن 
فلس��فه  آموزش و دايره المعارف تحقيقات آموزش��ي آكس��فورد چاپ 
شده اند، در بخش ديگري از سخنراني خود تأكيد مي كند:»بايد موضع 
مشخصي در قبال صورتي شويي اتخاذ كرد و با صداي بلند گفت نه به نام 

». )Not in our names( ما
 از نگاه وي صورتي ش��ويان نمي توانند به نام ما جنگ و تهاجم و فش��ار 

اقتصادي را توجيه كنند. 
نوروزي در ادامه سخنان خود، از كساني كه باعث تحقق صورتي شويي 
مي ش��وند، دعوت كرد تا همگي ب��ه عملكرد خود فكر كنن��د و به آنان 
يادآوري كرد زنان عراقي را كه در س��ال 2003 در مقابل كاخ سفيد به 
نام آزادي زنان از تحريم و حمله نظامي امريكا عليه كشور شان حمايت 
كردند، راه را براي كشتن و رنج مردم عراق توس��ط سربازان امريكايي 
هموار كردند و حالا جز خزيدن در تاريكي چاره اي ندارند و اميد به اينكه 

خودشان و فعاليت هايشان از خاطر مردم عراق پاك شود.« 
   زنان نيمه  هوشيار جامعه اند 

در پايان اين س��خنراني نوروزي خط��اب به افرادي ك��ه در پي توجيه 
تحريم و جنگ طلبي هس��تند، مي گويد:»ما باهوش ت��ر، پيچيده تر  و 
مهم تر از همه دل نگران تر از آنچه ش��ما مي انديش��يد، هستيم. وراي 
اجبار به پوش��يدن حجاب، به جلوگيري از جنگ مي انديشيم؛ به فكر 
جلوگيري از ريخته شدن خون و خنثي كردن همه ترفند هايي هستيم 
كه به جنگ ختم مي شوند. ما به عنوان نيمي از جمعيت ايران هشيار تر 
از آنچه به نظر شما مي رسد، هستيم... به نام نيمي از جمعيت ايران حق 

جنگ طلبي نداريد.« 

كشاورزيدانشبنيانباجاليزان
نوروز امس�ال ب�ود كه رهبر معظ�م انقلاب ب�ا انتق�اد از فاصله بخش 
كشاورزي كشور از عرصه دانش بنيان خاطر نش�ان كردند: »اگر ما در 
كش�اورزي، ش�ركت هاي دانش بنيان را افزايش دهي�م و دانش را در 
مسئله  كش�اورزي به  كار بگيريم، مي توانيم در امر اصلاح بذر، آبياري 
نوين، ش�يوه هاي جديد توليد، بهره وري بهتر از آب و خاك، حدّاكثر 
اس�تفاده را داش�ته باش�يم، بهره وري مان را افزايش بدهيم و اينها را 
اصلاح كنيم. « در همين رابطه برخي از اقدامات براي نزديكي بيش�تر 
كشاورزي به بخش دانش بنيان آغاز ش�ده كه از آن جمله مي توان به 
توليد س�امانه هوشمند پايش و مش�اوره مزارع كش�اورزي با عنوان 
»جاليزان« اش�اره كرد. اين محصول دانش بنيان كه توس�ط ش�ركت 
دانش بنيان توكان فاطر مهام توليد شده تاكنون توسط بيش از هزار و 
۴۰۰ كشاورز مورد استفاده قرار گرفته و آنها با ايجاد حساب كاربري در 
اپليكيشن جاليزان از آن در قامت يك ابزار كشت استفاده مي كنند. 

زهرا طوفاني نژاد، مدير عامل ش��ركت توكان فاطر مهام در معرفي شركت 
دانش بنيان توكان فاطر مهام )توفام( اين شركت را يكي از زير مجموعه هاي 
هلدينگ سرايكو با 17 سال سابقه در زمينه توسعه نرم افزارهاي تخصصي 
در حوزه كشاورزي، سنجش از دور و GIS ناميد و خاطر نشان كرد: شركت 
توفام با معرفي يكي ديگر از استارتاپ هاي خود با نام »جاليزان« قصد دارد، 
خدماتي را كه تاكنون به شكل انحصاري براي سازمان هاي دولتي و ارگان هاي 
بزرگ طراحي و ارائه كرده است، با مدلي نوآورانه، قابل دسترس، كم هزينه 
و آسان در اختيار تمامی فعالان حوزه كشاورزي از كشاورزان خرد تا كشت 

و صنعت ها قرار دهد. 
طوفاني نژاد با بي��ان اينكه جاليزان ب��ه عنوان يك اپليكيش��ن موبايلي 
مجموعه اي از خدمات را در اختيار كش��اورز قرار مي ده��د، تأكيد كرد: 
هدف اين اپليكيش��ن افزايش كارايي مزرعه و در قالب بزرگ تر كشت و 

صنعت هاست. 
وي با بيان اينكه خدمات جاليزان مجموعه اي از ابزارهاي مبتني بر داده و 
هوش مصنوعي در كنار مشاوران خبره در حوزه كشاورزي است، اظهار كرد: 
به عنوان مثال وقتي صبح شما از منزل به محل كار تشريف مي بريد اگر از 
مسيرياب ها استفاده كنيد، مي توانيد با مصرف سوخت كمتر، مسير كوتاه تر 
و زمان كمتر به مقصد خود مي رسيد، اگر از اين اپليكيشن ها نيز استفاده 
نكنيد، طبيعتاً به محل كار خود مي رسيد، ولي وقتي از اين ابزارها استفاده 
مي كنيد چون مبتني بر داده است، كارايي شما افزايش پيدا مي كند. ما 

دقيقاً همين كار را در حوزه كشاورزي انجام مي دهيم. 
مدير عامل شركت دانش بنيان توفام بيان كرد: مشكلي كه ما فكر مي كنيم 
در حوزه كشاورزي وجود دارد، اين است كه كشاورزها اطلاعات دقيقي از 
سطح مزرعه خود ندارند و در مقياس بزرگ تر كشت  و  صنعت ها داده هاي 
دقيقي را از مجموعه قطعات و مزارع تحت پوش��ش خود به صورت كاملًا 
مس��تند و قابل اس��تفاده در اختيار ندارند و همينطور ابزارهايي را براي 
استخراج و بهره بري از اطلاعات در تصميمات خود نمي يابند، ولي جاليزان 

اين مشكل را با يك وب  اپليكيشن و يك اپليكيشن موبايل حل مي كند. 
وي در خص��وص روش كار جاليزان اظه��ار كرد: جاليزان با اس��تفاده از 
آناليز تصاوير ماهواره اي كه كاملًا خودكار و براساس الگوريتم هاي هوش 
مصنوعي اختصاصي اين اپليكيشن انجام مي دهد، پارامترهاي مختلفي را 
از وضعيت محصولات كشت شده در مزرعه استخراج مي كرده و با يك رابط 

كاربري بسيار ساده آنها را در اختيار كشاورزي قرار مي دهد. 
طوفاني نژاد در بخش ديگ��ري از اين گفت وگ��و در خصوص هزينه هاي 
جاليزان با بيان اينكه هزينه انجام كارهاي گفته شده توسط جاليزان بسيار 
پايين و براي مجموعه خدمات خيلي ساده تر حتي رايگان هم هست، اظهار 
كرد: ما اين خدمات را در اختيار كشاورز قرار مي دهيم و كشاورز مي تواند 
از سيستم هواشناسي ما كه به صورت تخصصي در حوزه كشاورزي توسعه 
داده شده استفاده كند و همچنين پيش بيني هاي دقيقي را از آب وهواي 
مزرعه خود به صورت كاملاً راحت دريافت كند، به علاوه اينكه يك فروشگاه 
آنلاين داريم كه كش��اورزها مي توانند محصولات و نهاده هاي مورد نظر 
خودش��ان را از آنجا تهيه كنند و با مشاوره هاي ما در يك پنل اختصاصي 
گفت وگو كنند و مشاوره بگيرند تا كارايي مجموعه خود را افزايش دهند. 

وي در خصوص اپليكيش��ن جاليزان پرو هم اظهار داشت: ما جاليزان پرو 
را براي كش��ت و صنعت ها داريم، در جاليزان پرو ما به ش��كل BI يا هوش 
تجاري در كنار يك DRP كه كاملاً اختصاصي براي كشاورزي ها و كشت  و 
صنعت هاي ايران طراحي شده، تمامي عمليات هاي انجام شده در كل مزرعه 

را داخل اين سيستم ذخيره سازي و حسابداري عملياتي مي كنيم. 
مدير عامل شركت دانش بنيان توفام ادامه داد: ما در يك داشبورد هوشمند 
در سطوح مختلف كشت  و  صنعت ها گزارش گيري هاي اختصاصي را ايجاد 
كرده ايم تا براساس آنها كل كسب  و  كار آن كشت  و  صنعت بتواند اطلاعات 
دقيقي را از ميزان هزينه ها، آب استفاده شده و بهره وري هر كدام از بخش ها 
داشته باشند و سطوح زير كشت خود را مورد مقايسه قرار دهند، برنامه ريزي 
كشت دقيقي براي سال هاي آينده داشته باش��ند و همچنين با ابزارهاي 
مصنوعي كه ما در اختيار آنها قرار داده ايم، بهينه سازي را براي كل مجموعه 

انجام دهند. 
وي در پايان در خصوص يكي از تجربيات استفاده از جاليزان اظهار كرد: مثلًا 
يك بار براي يكي از مشتري هايمان بر اساس تصاوير ماهواره اي هشدار تنش 
صادر كرديم و بر اساس آن هشدار از كشاورز درخواست بررسي آن قسمت از 
مزرعه را كرديم. كشاورز بعد از رفتن سر زمين و بررسي متوجه شده بود كه 
پايپ هاي آبياري اش در آن قسمت دچار گرفتگي شده و آبياري به طور صحيح 
انجام نمي شود و براي همين گياهان آن قسمت از زمين كه اتفاقاً در وسط هاي 
مزرعه هم بود و احتمال بازديد از آنجا كم بود، دچار تنش جزئي شده بودند 
كه بعد از برطرف شدن آن مشكل شرايط مزرعه به وضعيت طبيعي بازگشت، 
اين تجربه نشان مي دهد با يك بررسي ساده تصاوير ماهواره اي مي توان قبل 

از اينكه خسارت زيادي به مزرعه وارد شود، جلوي ضرر را گرفت.

زهرا چیذري 

طرح: تسنیم

علی صفوی


